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BAMA-structuur   –   Opleiding verpleegkunde

Binnen België hebben wij momenteel twee oplei-
dingen verpleegkunde : gegradueerde verpleeg-
kundige, die binnen de bachelor-masterstructuur
(BAMA) "bachelor" binnen de hogescholen
wordt, en de vierde graad van het aanvullend se-
cundair beroepsonderwijs, die "gediplomeerde
verpleegkundige" wordt genoemd.

Deze twee opleidingen werden ook opgenomen
binnen het sociaal akkoord van 2000, tot groot
ongenoegen van de beroepsorganisaties. Door het
invoeren van de Europees opgelegde bachelor-
masterstructuur dreigt er echter maar één oplei-
ding meer over te blijven volgens sommige be-
roepsorganisaties binnen de verpleegkunde, en zal
enkel "bachelor" aanspraak maken op een erken-
ning van verpleegkundige.

Het behoud van deze tweede opleiding is van
groot belang, en wel om volgende redenen.

– Er zijn al immense problemen om verpleegkun-
digen te vinden op de arbeidsmarkt. Mocht op
termijn, door enkel erkenningen te verlenen
aan verpleegkundigen met "bachelor", de vier-
de graad van het aanvullend secundair beroeps-
onderwijs verdwijnen, wordt de instroom nog
kleiner.

– Via de vierde graad van het aanvullend secun-
dair beroepsonderwijs krijgen laaggeschoolde
jongeren die het al wat moeilijker hebben op de
arbeidsmarkt, toch de kans om het beroep van
verpleegkunde te studeren.

– Het afschaffen van de vierdegraadsopleiding
zou ook enorme budgettaire gevolgen kunnen
hebben binnen de gezondheidszorg. Gegradu-
eerde verpleegkundigen zijn heel wat duurder
dan gediplomeerde verpleegkundigen.

Bovendien moet worden opgemerkt dat er op het
veld bijna geen verschil is tussen deze beide ver-
pleegkundigen binnen heel wat zorgsettings. Ze
worden ingezet in de ziekenhuizen, rust- en verzor-
gingstehuizen en thuisverpleging.

Bovendien zou er een Europese richtlijn in de
maak zijn waarbij vastgelegd wordt dat men enkel
via een "bachelor" Europees erkend zal worden als
verpleegkundige. Dit betekent op termijn dat de
vierdegraadsverpleegkundigen deze erkenning niet
meer kunnen krijgen, en zodoende het beroep niet
meer volwaardig kunnen uitoefenen.

1. Wat zijn de gevolgen van de invoer van de BA-
MA-structuur voor de opleidingen verpleeg-
kunde in België ?

2. Wat zegt de Europese wetgeving hierover ?

3. Wat zijn de beleidsuitgangspunten van de minis-
ter m.b.t. de twee opleidingen verpleegkunde ?

Antwoord

1. De invoering van de BAMA-structuur heeft
geen directe of indirecte invloed op de driejari-
ge studierichting verpleegkunde die is gerang-
schikt op het niveau van de vierde graad van
het voltijds gewoon beroepssecundair onder-
wijs. 

Dit betekent dat inzake structuur en organisa-
tie van deze studierichting nog steeds het on-
derwijsdecreet II van 31 juli 1990 en het besluit
van de Vlaamse Regering van 19 juli 2002 van
toepassing zijn.

2. Of er een nieuwe Europese richtlijn inzake be-
roepsuitoefening van verpleegkunde in onder-
zoek of voorbereiding is, kan ik bevestigen
noch ontkennen. Ook van de federale over-
heidsdiensten voor Volksgezondheid, terzake
gecontacteerd, kon geen uitsluitsel worden ver-
kregen. 

Dat het tweevoudig traject (secundair respec-
tievelijk hoger onderwijs) dat tot de verpleeg-
kwalificatie leidt, reeds meerdere jaren discus-
sies heeft uitgelokt en geruchten heeft doen cir-
culeren, is mij voldoende bekend. In elk geval
zijn de verpleegopleidingen tot op vandaag ge-
baseerd op de richtlijn 77/453/EEG van 27 juni
1977, zoals gewijzigd.

3. Zoals mijn voorgangers op Onderwijs trek ik
de zinvolheid en opportuniteit van een ver-
pleegopleiding buiten het hoger onderwijs niet



in twijfel. Diverse argumenten kunnen hiervoor
worden ingeroepen, zoals :

– de doelgroep (leerlingen die om welke reden
dan ook niet voor een hogeschoolopleiding
opteren) ;

– de geëigende pedagogisch-didactische aan-
pak (met sterke nadruk op begeleiding) ;

– de recente samenvoeging van de afzonderlij-
ke studierichtingen psychiatrische verpleeg-
kunde en ziekenhuisverpleegkunde tot één
richting verpleegkunde (rekening houdende
met Europese ontwikkelingen in de sector) ;

– de inhoudelijke actualisering (via het experi-
menteel modulair concept) ;

– de flexibele organisatiemogelijkheden voor
scholen (via avondlessen gezins- of profes-sio-
nele activiteiten met studies combineren of
via modules een eigen scholingstempo aan-
houden) ;

– de mogelijkheid tot het behalen van een diplo-
ma secundair onderwijs (naast het diploma in
de verpleegkunde) ;

– de groeiende belangstelling (van 3.712 leerlin-
gen in het schooljaar 1999-2000 naar 4.231
leerlingen in 2003-2004) ; dit gegeven kan niet
los worden gezien van het federaal én Vlaams
beleid om vraag en aanbod meer op elkaar af
te stemmen (cfr. scholingsinitiatieven VDAB,
sectoraal akkoord "600") ;

– de vaststelling dat verpleegkunde een knel-
puntberoep is en blijft (en derhalve een vrijwel
volledige werkzekerheid biedt).

Anderzijds dient te worden toegegeven dat de vierde
graad secundair onderwijs op tal van vlakken niet
meer als leerplichtonderwijs in de bredere betekenis
van deze term kan worden opgevat. Sommige ande-
re opleidingen horen evenmin thuis op het onderwij-
sniveau waarop ze thans zijn gerangschikt. In mijn
beleidsnota wordt daarom een groepering van deze
opleidingen onder de noemer "tertiair onderwijs" in
het vooruitzicht gesteld. Een dergelijke herstructure-
ring kan uiteraard slechts langs decretale weg.


